

## XI RAHVUSVAHELISE TEADUSKONVERENTSI «BALTI UURINGUD SKANDINAAVIAS» TALLINNA SESSIOONI MATERJALE

19.—20. juunini 1991 toimus XI konverentsi «Balti uuringud Skandinaavias» Tallinna sessioon, mille korraldas Eesti Teaduste Akadeemia Ajaloo Instituut. See üritus oli Eestis teist korda. Kaks aastat tagasi, kui esmakordselt võisid Tallinna sessioonist osa võtta nimekad pagulas-eestlastest uurijad ja hulk teisigi silmapaistvaid Lääne ajaloolasi, oli tõepoolest tegemist läbimurdega. Sündmuse tähtsust rõhutasid oma avasõnas ka Ülemnõukogu Presiidiumi esimees Arnold Rüütel ja ettevõtmise sponsori Eesti Töökollektiivide Liidu esimees Ülo Nugis.

1991. aasta sessioon toimus märksa argisemas õhkkonnas. Oluline oli aga järjepidevustunde saavutamine, seda ka temaatiliselt. Kui esimesel sessioonil vaadeldi Eesti Vabariigi riikliku ja majandusliku ülesehituse probleeme 1920. aastatel, siis nüüd oli põhiriik 1930. aastatel. Käsitletud teemad jagunesid kahte suurde rühma: rahvusvahelised suhted ja sise-poliitika.

Rahvusvaheliste suhete alal esinesid kolleegid Ameerika Ühendriikidest, Suurbritanniast ja Kanadast ning samuti meie ajaloolased: Toivo U. Raun (Indiana Ülikool) «Balti küsimus Ameerika Ühendriikide ja Suurbritannia ajakirjanduses aastail 1939—1940»; Toivo Miljan (Wilfried Laurier' nim. Ülikool, Waterloo, Ontario) «Ameerika Ühendriikide konsulate ettekanded Tallinnast 1930. aastail»; Patrick Salmon (Newcastle Upon Tyne'i Ülikool) «Balti riigid rahvusvahelistes suhetes 1925—1939»; Erich Kaup (EKP Teaduskeskus) «1939.—1940. aasta sündmused NSV Liidu läänepiiril (A. Zdanovi materjalide alusel)»; Heino Arumäe (Ajaloo Instituut) «Moskva vaatekohti 1939.—1940. aasta sündmustele Eestis»; Magnus Ilmjärv (Ajaloo Instituut) «Eesti ja Soome 1939.—1940. aastal»; Jaak Valge (Ajaloo Instituut) «Eesti Vabariigi ja NSV Liidu majandussuhted: kogemus ja lähtepunkt 1930. aastaks»; Rein Ruutsoo (Filosoofia, Sotsioloogia ja Õiguse Instituut) «Balti riigid, Skandinaavia ja Kesk-Euroopa 1920.—1930. aastail. Kultuuriline moderniseerumine: traditsioonid ja uuendused» ning Rein Helme (Ajaloo Instituut) «Karl Robert Pusta eesti kultuuri vahendajana Pariisis».

Konverentsi teisel päeval keskenduti sisepoliitika küsimustele ja kuulati ära järgmised ettekanded: Timo Myllyntaus (Helsingi Ülikool) «Elastuse Eestis ja Soomes 1930. aastail»; Henn-Jüri Uibopuu (Salzburgi Ülikool) «Dr. Hjalmar Mäe dokumentaalsest pärandist»; Andres Kasekamp (Toronto Ülikool) «Vabadussõjalaste liikumine»; Rein Marandi (Uppsala) «Poola 1935. aasta konstitutsioon kui Eesti 1937. aasta põhiseaduse eeskuju»; Olaf Kuuli (Tallinna Pedagoogiline Instituut) «Sotsialistid ja Konstantin Pätsi valitsus (1933—1938)»; Maie Pihlamägi (Ajaloo Instituut) «Eesti Vabariigi valitsuse tööstuspoliitika 1930. aastail»; Kädi Riismaa (Ajaloo Instituut) «Eesti Vabariigi teaduspoliitika 1930. aastail» ja Ahto Kennik (Ajaloo Instituut) «Kutseharidusest Eesti Vabariigis 1920.—1930. aastail».

Konverentsi võib pidada õnnestunuks. Tihenes koostöö Lääne kolleegidega, aga mis veelgi tähtsam, see oli esimesi samme Eesti Vabariigi ajaloo probleemide objektiivsel uurimisel, mida meilt õigustatult oodatakse. Võib liialduseta väita, et kõik ettekanded tuginesid seni kasutamata arhiiviallikatele, mida originaalselt interpreteeriti. Jätkuvat optimismi sisendab noorte kolleegide jõuliselt kõrgetasemeline esinemine. Pean meeldivaks kohustuseks konverentsi ettevalmistamise ning eduka kulgemise eest tänada kolleege Maie Pihlamäge ja Toomas Karjahärmi.

Käesoleva väljaande kaante vahele on koondatud mitmed Tallinna sessioonil esitatud ettekannetest. Siin toimib ka järjepidevus, sest eelmise sessiooni materjalid on avaldatud «Eesti Teaduste Akadeemia Toimetiste» lahkel kaasabil ühiskonnateaduste seeria 1991. aasta 1. numbris.

*Rein Helme,*

Ajaloo Instituudi direktor

## **MATERIALS OF THE TALLINN SESSION OF THE ELEVENTH CONFERENCE ON BALTIC STUDIES IN SCANDINAVIA**

A special session of the Eleventh Conference on Baltic Studies in Scandinavia took place in Tallinn on June 19–20, 1991. It was the second time that a special session was arranged by the Institute of History, Estonian Academy of Sciences. The conference held two years ago was a real breakthrough where well-known western historians and outstanding Baltic researchers in exile could participate for the first time. The importance of the event was also stressed in the opening words of Arnold Rüütel, Chairman of the Presidium of the Supreme Soviet, and Ülo Nugis, Chairman of the Union of Estonian Workers' Societies, the main sponsor of the undertaking.

The session of 1991 was more matter-of-fact. The main point was to achieve a kind of continuity, especially that of topics. While the previous session dealt with the problems of building up the economy and state of the Republic of Estonia in the 1920s, then now the stress was on the 1930s. Two major groups of topics — international relations and internal policy — were treated.

Reports dealing with international relations were made by scholars from the United States, Great Britain, Canada, and also by Estonian historians: Toivo U. Raun (Indiana University) "The Baltic Question in the American and British Press, 1939–1940," Toivo Miljan (Wilfried Laurier University, Waterloo, Ontario) "Reports of USA Consuls About Estonia in the 1930s," Patrick Salmon (University of Newcastle Upon Tyne) "The Baltic States in International Relations in 1925–1939," Erich Kaup (Research Centre of the Estonian Communist Party) "On the Events of 1939–1940 on the Western Frontier of the Soviet Union (Based on Zhdanov's Materials)," Heino Arumäe (Institute of History) "Moscow's Stand Towards the Events of 1939–1940 in Estonia," Magnus Ilmjärv (Institute of History) "Estonia and Finland in 1939–1940," Jaak Valge "The Economic Relations of the Republic of Estonia and the Soviet Union: the Experience and the Initial Position for the 1930s," Rein Ruutsoo (Institute of Philosophy, Sociology and Law) "The Baltic States, Scandinavia, and Central Europe in 1920–1940. Cultural Modernization: Traditions and Innovations," Rein Helme (Institute of History) "Karl Robert Pusta — the Mediator of Estonian Culture in Paris."

On the second day of the conference the stress was laid on the problems of internal policy and the following reports were made: Timo Myllyntaus (University of Helsinki) "Standard of Living in Estonia and Finland in the 1930s," Henn-Jüri Uibopuu (Saltzburg University) "Personal Archives of Dr. Hjalmar Mäe," Andres Kasekamp (Toronto University) "Movement of Participants of the War of Liberty," Rein Marandi (Uppsala) "Polish Constitution of 1935 as a Pattern of Estonian Constitution of 1937," Olaf Kuuli (Tallinn Teacher Training Institute) "The Socialists and K. Päts's Cabinet (1933—1938)," Maie Pihlamägi (Institute of History) "Government's Industrial Policies in the Republic of Estonia in the 1930s," Kädi Riismaa (Institute of History) "Government's Research Policies in the 1930s," Ahto Kennik (Institute of History) "Vocational Education in the Republic of Estonia in the 1920s—1930."

The conference can be regarded as successful. Collaboration with western colleagues was deepened, and what is even more important, the conference was one of the first steps in treating the problems of the history of the Republic of Estonia objectively.

It is worth mentioning that all the reports were based on primary sources not used earlier and quite original interpretations were offered. The impetuous high level performance of the young researchers is promising.

Thanks are due to Maie Pihlamägi and Toomas Karjahärm for their great contribution to the preparation of the conference and its success.

The present publication includes several reports presented at the Tallinn session. So continuity can be observed here, too, since the materials of the first session were also published in the *Proceedings of the Estonian Academy of Sciences* (Social Sciences series, 1991, Vol. 40, No. 1).

Rein Helme,  
Director,  
Institute of History

## МАТЕРИАЛЫ ТАЛЛИННСКОЙ СЕССИИ XI МЕЖДУНАРОДНОЙ НАУЧНОЙ КОНФЕРЕНЦИИ «ИССЛЕДОВАНИЯ БАЛТИКИ В СКАНДИНАВИИ»

19—20 июня 1991 г. проходила работа Таллиннской сессии XI конференции «Исследования Балтики в Скандинавии», организованной Институтом истории АН Эстонии. Это мероприятие было проведено в Эстонии второй раз. На первой встрече в Таллинне два года назад, в которой впервые смогли принять участие видные исследователи из зарубежных эстонцев, а также значительное число других выдающихся историков Запада, был осуществлен настоящий прорыв. Важность происшедшего подчеркивали в своем вступительном слове председатель Президиума Верховного Совета Арнольд Рюитель и председатель Союза трудовых коллективов Эстонии (спонсора предпринятого мероприятия) Юло Нугис.

Сессия 1991 г. проходила в более будничной атмосфере. Существенным же было достижение известной преемственности, в том числе и тематической. Если на первой сессии рассматривались проблемы государственного и экономического строительства Эстонской Республики в 1920-е годы, то теперь основной упор был сделан на 1930-е годы. Все выступления тематически подразделялись на две большие группы — международные отношения и внутривнутриполитические.

По вопросам международных отношений выступили коллеги из Соединенных Штатов Америки, Великобритании и Канады, а также наши историки: Тойво У. Раун (Университет штата Индиана) «Балтийский вопрос в американской и английской прессе 1939—1940 годов»; Тойво Мильян (Университет им. Уилфрида Лорье, Уотерлу, Онтарио) «Доклады консулов США из Таллинна в 1930-е годы»; Патрик Салмон (Университет Ньюкасл-эпон-Тайна) «Международные отношения стран Прибалтики в 1925—1939 годы»; Эрих Кауп (Научный центр КПЭ) «События 1939—1940 гг. на западных рубежах Советского Союза (на основании материалов А. Жданова)»; Хейно Арумяэ (Институт истории) «Позиция Москвы в отношении событий в Эстонии в 1939—1940 гг.»; Яак Валге (Институт истории) «Экономические отношения Эстонской Республики и Советского Союза: опыт и исходное положение к 1930-м годам»; Магнус Ильмъярв (Институт истории) «Эстония и Финляндия в 1939—1940 гг.»; Рейн Руутсоо (Институт философии, социологии и права) «Балтийские государства, Скандинавия и Центральная Европа в 1920—1930-е годы. Модернизация культуры: традиции и новшества»; Рейн Хелме (Институт истории) «Карл Роберт Пуста как посредник эстонской культуры в Париже».

На второй день конференции рассматривались вопросы внутренней политики. Были заслушаны следующие доклады: Тимо Мюл्लюнтауз (Хельсинкский университет) «Жизненный уровень в Эстонии и Финляндии в 1930-е годы»; Хени-Юри Уйбопуу (Зальцбургский университет) «О документальном наследии д-ра Хяльмара Мяэ»; Андрес Касекамп (Торонтский университет) «Движение участников Освободительной войны»; Рейн Маранди (Упсала) «Конституция Польши 1935 г. как образец Конституции Эстонии 1937 г.»; Олаф Куули (Таллиннский педагогический институт) «Социалисты и правительство К. Пятса (1933—1938)»; Майе Пихламяги (Институт истории) «Промышленная политика правительства Эстонской Республики в 1930-е годы»; Кяди Рийсмаа (Институт истории) «Научная политика Эстонской Республики в 1930-е годы»; Ахто Кенник (Институт истории) «О профессиональном образовании в Эстонской Республике в 1920—1930-е годы».

Конференция удалась. В тесном содружестве с западными коллегами был сделан один из первых шагов по объективному исследованию проблем истории Эстонской Республики. Сделано то, чего от нас справедливо ждали. Без преувеличения можно сказать, что все доклады были построены на до сих пор не использовавшихся источниках, оригинально интерпретировавшихся. Чувство оптимизма внушают выступления молодых коллег, подготовленные на высоком научном уровне. Считаю приятным долгом поблагодарить коллег Майе Пихламяги и Тоомаса Карьяхярма за успешную подготовку и проведение конференции.

Настоящее издание включает часть зачитанных на Таллиннской сессии докладов. И в этом видится преемственность, поскольку материалы прошлой сессии тоже опубликованы в «Известиях Академии наук Эстонии» (серия «Общественные науки», 1991, № 1).

*Рейн Хелме,*  
директор Института истории